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امام حسن مجتبي)ع(:
بخل آن است كه انسان آنچه را 
بخشيده، تلف پندارد و آنچه را 

نگه داشته، شرف بداند. 

) نزهه الناظر و تنبيه الخاطر(

    فجر  40

 سيخونك 
به فيلم هاي چهلمين جشنواره فيلم فجر 

 تعادل بين نظر مخاطب 
و منتقد يعني اين!

   مينا فرقاني  
پشت میزي كه من نشستم، چند نفر از منتقدان سینما نشستن 
و درباره س��ه فیلمي كه تا الان اكران شده حرف مي زنن. نقش 
جواد عزتي را توي فیلم »مرد بازنده« نپس��نديدن و معتقدن 
جواد عزتي توي نقش هاي طنز بازيگ��ر بهتريه، البته نظر من 
اينه كه عزت��ي واقعاً بازيگ��ر توانمنديه و تا ح��الا از پس تمام 
نقش هاش خوب براوم��ده، ولي نكته اي كه من و میز پش��تي 
دربارش اتفاق نظر داريم اينه كه بهتري��ن بازي جواد عزتي در 

نقش »بابا اتِي« بوده و لاغیر. 
اما براتون بگ��م از فیلم »بیرو«، به نظرم دي��دن اين فیلم براي 
دهه هشتادي ها و نودي ها خیلي اثرگذاره، البته فیلم شما رو در 
هر سني كاملًا درگیر مي كنه و حتي اگه مثل من علاقه اي به 
فوتبال نداشته باشین، ازش لذت مي برين. به نظرم توي اكران 
عمومي از دستش ندين، خصوصاً اگه بچه  زير ۱5ساله داريد، 

چون حتماً براش انگیزه بخش میشه. 
كاظم دانش��ي )كارگردان فیلم( علفزار رو نمي شناسم، ولي از 
بهرام رادان اصلًا انتظار نداشتم همچین فیلمي بسازه! نه اينكه 
حالا فیلم، خیلي خوب و امیدبخش باش��ه، ولي همین كه تلخ 
و سیاه تموم نشد و مثل اصغر فرهادي ته ش��و باز نذاشته بود، 

خودش كلي مايه  خوشحالي و امیدواري بود!
پايان فیلم بابِ میلم نبود و كلًا ترجیح مي دادم داس��تان حول 
موضوع آذر بیش��تر بره! ولي خب متأس��فانه فیلمنامه رو من 
ننوش��ته بودم كه اينها رو اعمال كنم! تیكه هاي خنده دار زياد 
داره، ولي يه جا از فیلم، انقدر خنديدم كه اشكم راه افتاد و چون 
در نهايت خستگي فیلم رو ديدم، اصلًا يادم نیست كجاش بود و 

سر چي انقدر خنديدم.

   محمدصادق عابديني
تمدن ايراني و زبان فارسي دو بازوي قدرتمند 
اي�ران ب�ه ش�مار مي روند ك�ه انگليس�ي ها 
از چن�د ق�رن گذش�ته ب�راي ناب�ودي آن 
نقش�ه مي كش�ند و نمونه توطئه آنه�ا ضربه 
زدن به زبان فارس�ي در ش�به ق�اره هند بود. 
تلاش مشترك »بي بي سي«، »ايران اينترنشنال«، 
»العربیه« و چند رسانه غربي و عربي ديگر براي 
راه ان��دازي كارزاري ضدايران��ي با عن��وان »منو 
فارس��ي« با واكنش هاي تندي از سوي ايرانیان 
همراه بوده است. ايراني ها فارسي را نه يك زبان 

بلكه يك هويت و نماد يك تمدن مي دانند. 
هشتگ منو فارس��ي كه با حمايت رسانه دولتي 
انگلیس، »بي بي سي«، رسانه هاي سعودي »ايران 
اينترنشنال« و »العربیه« و چند رسانه گمنام  تر 
غربي و عربي همراه ب��وده، در ظاهر بیان كننده 
گلايه هاي ايرانیان غیرفارسي زبان از مشكلاتي 
اس��ت كه در به كارگیري فارس��ي يا تبعیض در 
استفاده از اين زبان تجربه كرده اند! اين هشتگ در 
توئیتر و اينستاگرام، از سوي اكانت هاي »فیك« 
به منظور ايج��اد تفرقه دنبال مي ش��ود. كاربران 
ايراني در مقابله ب��ا اكانت هاي بي هويت و جعلي 
كه »منو فارسي« را منتشر مي كنند، با استفاده از 
همین هشتگ و هشتگ »قند پارسي« به تلاش 
مذبوحانه محور غربي، عب��ري و عربي ضدايراني 

پاسخ مي دهند. 
  »فارسي« عامل همبستگي در منطقه

اما به راس��تي، چرا نابودي زبان فارس��ي براي 
رس��انه هاي ضدايراني اهمی��ت دارد؟ در ادامه 
گفت وگوی »جوان« با پروفس��ور سرور بختي، 
رئیس تاجیكس��تاني مؤسس��ه فرهنگي اكو را 
مي خوانید. وي كه فرزند شاعر پرآوازه تاجیك، 
اس��تاد مهربان بختي اس��ت، مي گوي��د: »زبان 
فارس��ي يكي از زبان هاي مهم منطقه اكو است. 
زبان فارسي زبان كشورهاي ايران، افغانستان و 
تاجیكستان و زبان گويش بسیاري در پاكستان 
و هند اس��ت. قلمرو اي��ن زبان در تاريخ بس��یار 
گس��ترده بوده، حت��ی در دوره اي از مديترانه تا 
س��ند و از بین النهرين تا جیح��ون قلمرو زبان 
فارسي بوده است، البته زبان فارسي محدود به 
شبه قاره نبوده و در ديگر نقاط جهان نیز حضوري 
چشمگیر داشته است و به گزارش جهانگرداني 
مانند ابن بطوطه، زبان بازرگاني در مسیر جاده 
ابريشم بوده اس��ت. زبان فارس��ي با پیشینه اي 
كهن، هم��واره از زبان هاي تأثیرگ��ذار و از ابزار 

انتقال تمدن و فرهنگ بوده است.«

مدير مؤسسه فرهنگي اكو مي افزايد: »شما با آشنايي 
با زبان فارسي با ملت هايي آشنا مي شويد كه نزديك 
7هزار سال در اين س��رزمین سابقه زندگي، تمدن 
و فرهنگ دارند. آش��نايي با تمدن، تاريخ و ادبیات 
اين منطقه ش��ما را به ش��گفتي واخواهد داش��ت. 
زبان فارس��ي زبان ش��اعران بزرگي مانند: سعدي، 
حافظ، نظامي، صائب، رودكي، تورسون زاده، كمال 
خجندي، صدر الدين عیني، لايق شیرعلي، گل نظر، 
علیشیر نوايي، س��نايي غزنوي، مولانا جلال الدين 
بلخي، خواجه عبدالله انصاري، عنصري، رابعه بلخي 
و اقبال لاهوري است. مولانا و سعدي متعلق به 7۰۰ 
سال پیش هس��تند اما ديوان مولانا سال هاست در 
امريكا از پرفروش ترين كتاب هاست و سال ۱636 
می��لادي اولین گزيده گلس��تان س��عدي به زبان 

فرانسوي منتشر شد.«
بخت��ي تأكی��د مي كن��د: »تا ام��روز آثار س��عدي 
به زبان هاي مختل��ف از جمله انگلیس��ي، آلماني، 
اسپانیايي، ژاپني، چیني، روسي، لهستاني، هلندي و 
ايتالیايي ترجمه و منتشر شده و يكي از پرفروش ترين 
كتاب ها در اروپاست. زبان فارسي زبان ملتي است كه 
هزار سال پیش شاعري به نام فردوسي داشته است 
كه يك منظومه حماسي از خود با بیش از 5۰هزار 
بیت به يادگار گذاشته است كه امروز بعد از هزار سال 
مردمان ايران، تاجیكستان و قزاقستان، در كوچه و 
بازار آن را مي خوانند و مي فهمند و هم در دانشگاه ها 

آن را تدريس مي كنند.«
مدير مؤسس��ه فرهنگي اكو در پاسخ به اين سؤال 
كه آيا فارسي مي تواند باعث اختلاف در میان اقوام 
س��اكن در منطقه ش��ود، مي گويد: »جواب من به 
سؤال شما كاملًا منفي است و زبان فارسي و شعر 
پارسي همواره مايه همبستگي اقوام و منادي صلح 
و دوستي بوده است، چون شعر شعراي پارسي گوي 
زمان و م��كان ن��دارد. رويك��رد انس��ان گرايانه و 
خداجويانه به ارزش هاي مشترك فرهنگ جهاني 
همچون عشق، دوستي، صلح، احترام به يكديگر، 
حكمراني عاقل و عادل، ش��ادي و نش��اط، مرگ و 
زندگي دارد. مدارا و مهرباني، رنج و مقاومت، زيبايي 
و شادماني، كم آزاري و خداي ترسي از ويژگي هاي 
آثار و جهان بیني اين شعرا و دلیل ماندگاري و اقبال 

به ايشان در فرهنگ جهاني است.«
   انگليس از قدرت فارسي مي ترسد

دكتر عبدالمهدي مستكین، مدير گروه فرهنگ 
كمیسیون ملي يونس��كو در ايران در گفت وگو با 
»جوان«، با اشاره به راه اندازي هشتگ منو فارسي، 
از سوي رس��انه هاي ضدايراني مي گويد: »اساساً 
اين گونه ش��بكه هاي ژاژگ��و و ياوه س��را، ارزش 

پاسخگويي ندارند.« وي با بیان اينكه در میان اين 
ش��بكه هاي ضدايرانی، تنها شبكه »بي بي سي« 
رويه متفاوتي دارد، ادامه مي دهد: »سبك و سیاق 
اين ش��بكه اين اس��ت كه يك تعفن و زباله را با 
روكشي از خامه به مخاطب ارائه مي دهد و از آنجا 
كه مخاطب عام دارد كه طیفي از عوام تا مخاطب 
فرهیخته را در بر مي گیرد، با اين كار به س��رعت 
روي مخاطبي كه قدرت تحلیل و كنكاش علمي 
ندارد تأثیر مي گذارد.« مستكین با اشاره به مفاخر 
زبان فارسي مي گويد: »به مدد وجود گنجینه اي 
بي نظیر در ادبیات جهان همچون حكیم فردوسي، 
حكیم نظامي، س��عدي بزرگ، عط��ار، مولوي، 
حافظ، خرقاني، جامي، ابن سینا، ذكريای رازي 
و ابوريحان ها ادب فارسي از آن قدرتي برخوردار 
است كه تلاش دشمنان براي ضربه زدن به آن به 
نتیجه نمي رسد، اما از آنجا كه جهان معاصر گرفتار 
سیلاب ابتذال است، اهريمنان تلاش مي كنند از 
اين فضای غبارآلود براي رسیدن به اهداف پلید 

خود استفاده كنند.« 
مدير فرهنگي كمیس��یون ملي يونسكو، با بیان 
اينكه فارس��ي زب��ان قدرتمندي اس��ت، ادامه 
مي ده��د: »همان طور كه يونس��كو تأكید كرد، 
قدرت زبان فارس��ي در اين اس��ت كه شعري را 
كه يك ش��اعر هزار س��ال پیش به زبان فارسي 
سروده اس��ت، امروز يك كودك فارسي زبان به 
راحتي مي خواند و درك مي كند، ولي زباني مثل 
انگلیس��ي هرگز چنین قدرتي ن��دارد. يك فرد 
انگلیسي به سختي مي تواند متن انگلیسي را كه 

براي حدود ۱۰۰سال پیش است درك كند.«
مستكین فارسي را زبان خرد مي داند و مي گويد: 
»تأكید فارسي بر علم و خردمندي است كه باعث 
شد كیش��اروا ماتس��ورا، دبیر كل وقت سازمان 
جهاني يونس��كو در هزاره فردوسي به شاهنامه 
اش��اره كند و بگويد: »كتابي كه با ستايش خرد 
آغاز مي گردد، تنها براي ايرانیان نیست بلكه به 
كل بشريت تعلق دارد«، مثال ادبیات فارسي به 
سان اقیانوسي است كه شبكه هايي زشت گستر 
همچون بي بي س��ي سال هاس��ت در تلاش��ند 
با اس��تكاني از تعفن اي��ن دري��ا را بیالايند! اين 
خیالي اس��ت خام چون اتفاق��اً ملت هاي حوزه 
جغرافیاي ايران فرهنگي روز به روز بر بازگشت به 
سرچشمه هاي اصیل زبان نیاكاني شان كه همان 

پارسي است، گرايش دارند.«
وي مي افزايد: »رسانه انگلیسي بي بي سي، هنوز 
در حال و هواي بريتانیاي كبیر زندگی مي كند 
و در اوهام ملكه به س��ر مي برد. اين رس��انه كه 
وظیفه اش تسهیل گري سیاست هاي استعماري 
دولت انگلیس است، مي خواهد همان كاري كه 
سیاست انگلیس بر سر زبان فارسي در شبه قاره 

هند آورد، تكرار كند.«
مستكین مي گويد: »تمدن ايراني و زبان فارسي، 
دو بازوي قدرت ملي ايران هستند، براي همین 
دشمنان تلاش مي كنند ابتدا تمدن ايراني را به 
يك تمدن واحد بزرگ بلك��ه چند خرده تمدن 
جدا نشان دهند و زبان فارسي را تضعیف كنند تا 

به ايران ضربه بزنند.«
حكیم نظامي به درستي پاس��خ اين ياوه گويان 

را داده است: 
همه عالم تن است و ايران دل 

نیست گوينده زين قیاس خجل

هجوم انگليسی به زنده بودن »فارسی« 
حملات ضدايراني رسانه هاي انگليسی و عربي براي ضربه زدن به زبان فارسي با واكنش تند ايرانيان 

روبه رو شد. »جوان« در گفت و گو با 2 مدير جهانی زبان فارسی به اين حملات پاسخ داده است

به نظر مي رسد امید شمس سعي كرده است در فیلم »ملاقات 
خصوصي« به ساختار رئالیستي و تمي عاشقانه برسد. براي 
اينكه ت��لاش او نتیجه بده��د بايد تعادلي در ش��كل گیري 
رخدادها ايجاد مي ش��د كه فراموش ش��ده، در نتیجه هیچ 
خط و مرزي میان اين دو نگرش صورت نگرفته است، يعني 
در نیمه نخست فیلم به ش��دت رمانتیك است اما هر چقدر 
كه فیلم جلو م��ي رود، انگار كارگ��ردان مي خواهد به عنوان 
داناي كل اطلاعات اندكي به مخاطب بدهد كه اساس��اً اين 
ريز اطلاعات هیچ ربطي به كاشت تعلیق و ايجاد گره افكني 
و شروع رخدادها ندارد چراكه فیلمنامه بر اساس آثار مرسوم 
سینماي ايران نوشته شده اس��ت. گويي ملاقات خصوصي 
حاصل تلفیق و اثرپذيري از چند اثر س��ینمايي مثل »شبي 
كه ماه كامل شد«، »ابد و يك روز«، »سه كام حبس« و »مغز 
استخوان« يا »شناي پروانه« است، يعني ساختار فیلم به طور 
صريح و آسان مخاطب را به ياد چنین فیلم هايي مي اندازد. 
اين شباهت ها كاملًا تعمدي اس��ت. انگار شمس فكر كرده 
است مي تواند از اين آثار بهره گیري كند كه روزي فیلم هاي 
پرطرفداري بودند، از سكانس ورود ايمان به فیلم يك شكاف 
به  وجود مي آيد، اين شكاف فقط فیلم را دوپاره كرده است، 
وگرنه نمي تواند به لايه هاي ملتهب اجتماعي ورود كند و چه 
بسا سكانس هاي زندان به مراتب اجرا و پرداخت ضعیف تري 
نسبت به پرده اول دارند، حتي عشق فرهاد به پروانه در همان 
اول لو مي رود و ديگر كارگردان دس��تش ب��راي ادامه دادن 
بسته مي ماند، يعني شمس در سكانس هاي زندان به نوعي به 
مستندنگاري از حال و هواي زندان مي پردازد. با اينكه اساساً 
زنداني كه او در فیلم ترسیم مي كند، به شدت تصويرسازي 
ذهني اوست، يعني چگونه مي ش��ود يك زنداني با موبايل با 
عشقش چت كند، پیام تصويري داشته باشد و هیچ مراقبي 
هم در كار نباشد، يك س��كانس نشان مي دهد كه مسئولان 
زندان براي بازرسي اقدام مي كنند و تمام، اين ساده انگاري 
باعث شده است سكانس هاي زندان باورپذير نباشند. بیشتر 
زندان به محل تفريح و خريد و فروش مواد مخدر تبديل شده 
و از طرفي فیلمساز سعي كرده است به خانواده هاي فرودست 
جامعه بپردازد اما اين خانواده اساساً براي كجاي اين جغرافیا 
هستند و محل زندگي آنها كجاس��ت؟ پدري به اين ظرافت 
چگونه توانسته با پس��رش به دزدي از همسايه شان برود يا 

اينكه اين خان��واده فقیر چگونه توانس��ته اند مغازه اجاره اي 
داش��ته باش��ند يا ايمان كه بايد با هزينه هاي زياد به ورزش 
بدنسازي رس��یده باش��د، پول از كجا آورده؟ مشكل فیلم از 
جايي مي آيد كه فیلمساز فكر كرده با طراحي تعلیق وار كه 
اينجا جواب نداده اس��ت، مي تواند اثري اجتماعي بس��ازد و 
مسئله طرح كند كه زنداني ها براي حمل مواد مخدر دست 
به دامان عشق يا ازدواج هاي دروغین مي شوند، اين مي تواند 
ايده خوبي باش��د اما پردازش و گسترش آن بايد در بستري 
متقاعدكننده ش��كل بگیرد، براي همین نمي توانیم عش��ق 
به  وجود آمده را بپذيريم و آن را دلیلي براي پیش��روي قصه 
بدانیم، يعني چطور ممكن است پدر پروانه يا پدر ايمان ندانند 
كه هدف فرهاد از ازدواج با پروانه چیست يا اينكه مسئولان 
زندان چگونه نتوانسته اند در ملاقات هاي خصوصي تمهیدات 
امنیتي بیشتري اتخاذ كنند! اينكه در انتها پلیس زندان پیگیر 
چند زن مي شود، به شدت شتابزده و بي منطق است، آنقدر 
دست فیلمساز خالي بوده كه به طور تصنعي مأموران زندان 
را وارد ماجرا مي كند. پايانبندي ملاقات خصوصی به شدت 
فیلمفارسي و قابل حدس است و انگار فیلمساز تعمداً پايان 
فیلمش را لوث و عقب افتاده و محافظه كارانه از كار درآورده 
است كه نابلدي اش در اجرا كامل شود. آزادي فرهاد و تحولش 
آنقدر س��ريع و بي قاعده اس��ت كه فیلم را بیشتر بي منطق 
مي كند. انتخاب ايزديار و ش��كیبا به شدت نكته منفي فیلم 
اس��ت؛ چقدر بايد ايزديار را در چنی��ن نقش هايي ببینیم و 
شكیبا چرا بايد همیشه به اين اندازه خاكستري بازي كند. اين 
فیلم اگر تدوين مجدد و زمان آن كوتاه شود، مي تواند براي 

مخاطب عام جذابیت نسبي داشته باشد.

ويژه چهلمين جشنواره فيلم فجر 

تلنبار تعليق براي هيچ 
 مشكل »ملاقات خصوصي« از جايي مي آيد كه فيلمساز فكر كرده با طراحي تعليق وار 

كه اينجا جواب نداده است، مي تواند اثري اجتماعي بسازد و مسئله طرح كند

افشين عليار       نقد فيلم

موسيقي و سرود در مسير انقلاب
   مصطفي شاه كرمي

سابقه و قدمت موسیقي يا آنچه در پارسي باستان خُنیا 
گفته مي شده در كشورمان به دوران باستان برمي گردد 
اما شايد هیچ گاه دوراني به زبوني دوران حكومت پهلوي 
به خود نديده اس��ت. در آن ايام اگرچه موسیقي كافه اي 
و نوعي از موس��یقي پ��اپ در دهه5۰ متداول ب��ود اما با 
توجه به دكتريني كه س��اواك و دس��تگاه هاي فرهنگي 
دربار پهلوي كه اغلب چشم ش��ان به دهان اربابان غربي 
بوده ب��راي آن تدوين كرده بودند، عب��ارت بود از تخدير 
اذهان به خصوص طیف جوانان و لهو و لعب، البته اوضاع 
موسیقي سنتي به عنوان میراثي كهن و باستاني از تمدن 
ايران با توجه به حضور اف��راد خوش الحان و صاحبنامي 
مثل اس��تاد بنان تولیدات اندكي داشت، لكن اجازه نشو 
و نما به آن داده نمي ش��د، بالاخص اگر با اشعار شاعران 
آزاديخواه و مخالف اس��تعمار و استبداد مثل محمدتقي 
بهار، فرخي يزدي و عارف قزويني همراه مي ش��د، ضمن 
اينكه اگر اتفاق موسیقايي قابل توجهي هم در آن روزگار 
تولید مي ش��ده، اساس��اً خارج از اراده حكومت پهلوي و 
دس��تگاه هاي فرهنگي آن بوده اس��ت. پ��س از پیروزي 
انقلاب اس��لامي برخي اختلاف نظرها پیرامون اين هنر 
كهن ايراني بین علما ش��كل گرفت كه ب��ا اجراي برخي 
برنامه هاي موسیقايي كه از آن به سرود تعبیر مي شد، در 
محضر امام خمیني)ره( باعث نضج گیري دوباره و احیاي 

مجدد موسیقي ايراني گرديد. 
سرآمدان موسیقي س��نتي در كنار خوانندگان و فعالان 
حوزه س��رود انقلابي به مثابه دو بال مواف��ق و مكمل به 
ارتقاي سطح تولیدات و انتش��ار آثار موسیقايي و ايجاد 
امید و نش��اط در بین آحاد مردم جامع��ه كمك زيادي 
كردند، البته موسیقي پاپ هم اوايل دهه7۰ مجدداً شروع 
به فعالیت كرد كه بعد از چندين س��ال فعالیت و معرفي 
استعدادهاي گوناگون موفق شد تولیدات مبتذل و سخیف 
به اصطلاح لس آنجلس��ي را از دور خ��ارج كند. برگزاري 
جشنواره هاي متعدد و متنوعي مثل جشنواره بین المللي 
موس��یقي فجر، جش��نواره موس��یقي نواحي، جشنواره 
موسیقي جوان، جشنواره ملي موسیقي مقاومت و تعیین 
جوايز متنوع و حرفه اي در زير بخش هاي موس��یقي در 
كنار فعالیت ده ه��ا خواننده، موزيس��ین و هنرمند اين 
حوزه سندي گويا از پیشرفت هاي هنر موسیقي در دوران 

4۰ساله بعد از پیروزي انقلاب است. 

فجر انقلاب

دهه فجر 1400

    خبر

رئيس صداوسيما در مراسم يادواره اولين شهيد خبرنگار:

در دوره تحول رسانه ملي شهدا سرمشق هستند
   مصطفي محمدي

رئيس س�ازمان صداوس�يما ب�ا بيان اينك�ه ش�هدا بهترين، 
بزرگ تري�ن، ارزش�مندترين و مؤثرتري�ن الگ�و ب�راي م�ا 
در مس�ئوليت هاي مختلف به ش�مار مي رون�د، مي گويد: در 
دوره تحول رس�انه ملي، بهترين سرمش�ق ش�هدا هس�تند. 
به گزارش »جوان« به نقل از روابط عمومي معاونت امور استان هاي 
سازمان صداوسیما، پیمان جبلي، رئیس س��ازمان صداوسیما در 
يادواره شهید عبدالرسول مصطفايي شهید شاخص رسانه ملي در 
سال۱4۰۰ با بیان اينكه شهدا حق حیات بر گردن ما دارند و بايد 
قدردان اين نعمت بزرگ باش��یم، اظهار كرد: يكي از سخت ترين 
سخنراني ها، صحبت در مجالس ش��هدا و در محضر خانواده هاي 
معظم شهداس��ت، زيرا زبان از گفتن حق مطلب قاصر اس��ت و در 
وصف عظمت و بزرگي كساني سخن مي گويیم كه از همه چیز خود 
گذشتند تا دين خدا، عزت، احترام، شرف و ناموس كشور باقي بماند. 
رئیس سازمان صدا و سیما با بیان اينكه شهدا بهترين، بزرگ ترين، 
ارزشمندترين و مؤثرترين الگو براي ما در مسئولیت هاي مختلف 
به ش��مار مي روند، تصريح كرد: در دوره تحول رسانه ملي بهترين 

سرمشق شهدا هستند. 
جبلي تصري��ح ك��رد: در دوره جدي��د رس��انه ملي كه با ش��عار 
هويت محوري و عدالت گس��تري توصیف ش��ده اس��ت، منويات، 
انتظارات، فرمايشات و توقعات رهبر معظم انقلاب، مردم و خانواده 
شهدا و ايثارگران مسیر را براي ما روشن كرده اند و امیدواريم خداوند 
مسیر و اهداف شهدا را نصیبمان فرمايد و ما را در پیمودن اين مسیر 

نوراني و درخشان توفیق دهد. 

جبلي با اشاره به آياتي از قرآن كريم در وصف شهدا خاطرنشان كرد: 
خداوند در قرآن كريم مي فرمايد، اگر شما توان داشتید مي توانستید 
مرگ را از خود دور كنید، مرگ مس��یر و سرنوش��ت محتوم همه 
انسان هاست اما يك استثنا وجود دارد و آن شهدا هستند. خداوند در 
قرآن كريم مي فرمايد، گمان نكنید شهدا مرده اند، بلكه آنان زنده اند 
و نزد پروردگارش��ان روزي مي گیرند. اين آيات در خصوص شهدا 
نشان مي دهد شهدا مرگ را در مسیرشان ملاقات نخواهند كرد و نه 

تنها گمان نكنید كه شهدا مرده اند بلكه به زبان هم نیاوريد. 
جبلي با اش��اره به ديدار خود با آيت الله جوادي آملي و سخنان اين 
مرجع تقلید در خصوص شهدا گفت: وي در بیان زنده بودن شهید 
و حاضر و ناظر بودن شهدا تأكید داشت كه شهدا به خداوند از اينكه 
اين نعمت بزرگ را به آنان عطا فرموده، خوش��حالند و از پروردگار 
طلب بشارت و مژده مي كنند و از او مي خواهند كساني كه اين نعمت 
نصیبشان نشده را به شهدا ملحق كند و در اين مسیر قرار دهد، چون 

شهدا چشم نگران و چشم انتظار ما هستند. 

     تجسمي

افتتاح چهاردهمين جشنواره هنرهاي 
تجسمي فجر

چهاردهمين جشنواره هنرهاي تجسمي فجر روز گذشته در مؤسسه فرهنگي- 
هنري با حضور هنرمندان و پيام وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي آغاز به كار كرد. 
به گزارش »جوان« به نقل از ستاد خبري چهاردهمین جشنواره هنرهاي تجسمي 
فجر، روز گذش��ته با حضور هنرمندان و پیام دكتر اسماعیلي، وزير فرهنگ و ارشاد 
اسلامي آغاز به كار كرد. در بخشي از پیام وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي آمده است: 
»هنرمند مي داند هنر بي مخاطب دوامي ندارد. هنرمنداني كه برگرفته از رخدادهاي 
جامعه و تجربیات خود آثار هنري ارائه مي دهند، با نگاه انساني و تعهد هنري خود، 
بزرگ ترين ذخیره براي هنر و داشته هاي فرهنگي و میراث هنري كشورمان محسوب 
مي شوند كه از رهگذر آفرينش هاي هنري، نسبت خويش با مردم و جامعه را زنده و 
پويا نگه مي دارند. چهاردهمین دوره جشنواره هنرهاي تجسمي فجر حاصل نگاه و 
انديشه هنرمندان گرانمايه هنرهاي تجسمي است و نقطه امیدي براي هنرمندان و 
مخاطبان اين رويداد كه با حضور مستمر در فرآيند عرضه و ارائه اثر، پويايي و نشاط 
هنر را تضمین مي كنند. مشاركت پرشمار پديدآورندگان آثار تجسمي در شاخه هاي 
گوناگون و حضور تعداد قابل توجهي از هنرمندان برجسته كشور در كسوت دبیران و 
داوران جشنواره، مي تواند نويدبخش رقابتي سالم و انديشمندانه در عرصه هنرهاي 

تجسمي باشد تا هنرمندان با اطمینان خاطر در اين عرصه شركت كنند.« 
چهاردهمین جش��نواره هنرهاي تجس��مي فجر از جمعه ۱5بهمن م��اه آغاز و تا 
3۰بهمن در مؤسسه فرهنگي- هنري صبا واقع در خیابان ولي عصر)عج(- تقاطع 

خیابان طالقاني میزبان هنردوستان است.

    جشنواره

رئيس سازمان سينمايي:

تنوع ژانر در جشنواره امسال هوشمندانه است

  سيدمرتضي ذاكر
رئيس سازمان سينمايي توجه هيئت انتخاب جشنواره فيلم فجر و 
سياستگذاري آنها نسبت به تنوع ژانر را اقدامي هوشمندانه دانست. 
محمد خزاعي، رئیس سازمان سینمايي با تأكید بر اينكه سینماي 
ايران فقط ژانر اجتماعي نیس��ت، مي گويد: متأسفانه برخي ژانر ها 
در سینماي ايران مغفول مانده اس��ت. يكي از دلايل رضايت من از 
جشنواره فیلم فجر امس��ال تنوع در ژانر آثار است و سیاستگذاري 
هیئت انتخاب براي گزينش فیلم در ژانر هاي متنوع هوشمندانه بوده 
اس��ت. وقتي فیلم زياد نداريم، دچار مشكل مي شويم. به طور مثال 
اگر ۱۰فیلم خوب در ژانر وحشت ساخته شود، مي توان از بین آنها 
بهترين فیلم را براي اكران انتخاب كرد. همچنین نظرسنجي ها نشان 
مي دهد مردم فیلم تخیلي و كمدي دوست دارند، اما در هیچ از اين دو 

ژانر، در سینماي ايران، فیلم خوب ساخته نمي شود. 
تهیه كننده فیلم »به وقت ش��ام« ضمن اش��اره به ريزش س��الانه 
مخاطبان س��ینما ادامه مي دهد: در س��ال هايي كه سینماي ايران 

بس��یار آزاد بود، حتي تا جايي كه كارگردان مي گويد من خودم در 
نشان دادن برخي صحنه ها زياده روي كردم، باز هم علايق مردم روي 
پرده نرفت. بايد به ذائقه مردم توجه كنیم تا چرخه اقتصاد سینما در 
گردش باشد و تناسب عرضه و تقاضا بهتر شود. بیشتر خانواده هاي 
مذهبي و غیرمذهبي ايراني از متناسب نبودن برخي سكانس هاي 
فیلم ها براي خانواده ها گلايه داشتند. رئیس سازمان سینمايي در 
رابطه با حمايت سازمان سینمايي از سینماي انقلابي در اين دوره از 
جشنواره بیان مي كند: بايد بگويم دو يا سه فیلم سینمايي با موضوع 
انقلابي داشتیم كه در جش��نواره حضور پیدا نكردند، جشنواره يك 
هیئت انتخاب دارد كه آزادانه گفت وگو و بحث كردند و در نهايت به 
نتیجه رسیدند، آنها فیلم ها را ديده اند و بر اساس سیاستگذاري ای 
كه براي جشنواره صورت گرفته اس��ت، فیلم ها را انتخاب كرده اند، 
البته يك فیلم در جشنواره حضور پیدا نكرد كه آن هم پروانه نمايش 
نگرفته اس��ت. تمام آثاري كه در رابطه با موضوع انقلاب بوده مورد 
بررسي قرار گرفتند، برخي از اين آثار حتي محصول فارابي هم بوده 

اما بنا به دلايلي براي حضور در جشنواره انتخاب نشده است. 
خزاعي با اش��اره به اينكه جنس گفتماني نیاز سینماي ايران است، 
خاطر نشان مي كند: نبايد در جشنواره صرفاً نمايش فیلم و جلسات 
نقد و بررسي باش��د، در آن دوره كه من خودم دبیر جشنواره بودم، 
س��مینارها و گفتمان هايي برگزار كرديم كه از آن جمله مي توان به 
هالیووديسم و بیداري اسلامي اشاره كرد. معتقدم در كنار جشنواره 
اين گفتمان ها بايد ش��كل گی��رد، حتي معتق��دم بايد كلاس هاي 
آموزشي نیز در طول جشنواره برگزار شود تا يك فضاي فرهنگي- 

هنري در كنار فیلم ديدن در جشنواره داشته باشیم.


